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اخبار

گزارشی از دیدار نوروزی ایوبی با سینماگران 

دیداری که به توصیه انصراف 
از یارانه بدل شد

دیدار نوروزی س��ینماگران ب��ا حجت الله ایوبی، 
رئیس س��ازمان سینمایی و جمعی از مدیران ارشد 
سازمان سینمایی عصر روز دوشنبه در خانه سینما 
برگزار ش��د. این مراس��م با اجرای حسین پاکدل، 
هنرمن��د تئاتر آغاز ش��د و در همان ابتدا هدف این 
برنامه در گفت و شنود ابتدایی مشخص شد. حسین 
پاکدل گفت: در این جلسه دور هم جمع شده ایم تا 
بگوییم ما می توانیم از گرفتن یارانه انصراف دهیم. 
شاید اگر سینماگران و روسای صنوف در این جلسه 
به مشکلات صنف و توقعات خود از رئیس سازمان 
سینمایی می پرداختند، توقع اعضایی که در جلسه 
حاضر نبودند و اکثر آنها ش��رایط سخت بیکاری را 
س��پری می کنند برآورده می شد اما سخنرانان این 
جلسه در دیدار نوروزی بیشتر افرادی بودند که خود 
در ش��وراهای مختلف ارش��اد حضور دارند و تلاش 
کردند در صحبت هایشان به تایید سیاست های دولت 
و حذف یارانه ها اشاره کنند. حجت الله ایوبی، رئیس 
س��ازمان سینمایی در نشس��ت نوروزی خود مانند 
مجری برنامه به س��راغ اصل مطلب رفته و انصراف 
از یارانه ها را مورد توجه قرار داد. ایوبی در بخشی از 
سخنانش گفت: خوشبختانه نوروز را با فروش خوب 
فیلم ها باش��کوه آغاز کردیم. وقت آن رسیده که با 
محوریت اصناف بنشینیم و راه حل درست، منطقی 
و درخور سینمای کشور برای مسائل سینمای پیدا 
کنیم. بنده هم مانند ش��ما با ب��ن و کارت هایی که 
اهدا می ش��د مخالف هستم و مدیریت کلان دولت 
یازده��م هم ارائه خدمات به مردم را به این ش��کل 
نمی پسندد از همین رو معتقدم اعطای بن گوشت و 
مرغ و کارت های هدیه در شأن سینماگران نیست. 
خوشحالم که سینماگران طرح انصراف از یارانه ها را 

از خود شروع کرده اند.
 کیانیان: از دریافت یارانه انصراف دهید ■

رضا کیانیان، بازیگ��ر فیلم های بهمن فرمان آرا 
صحبت هایش را با تعطیلی خانه س��ینما در س��ال 
گذشته آغاز کرد اما از هدفمندی یارانه ها غافل نشد 
و گفت: ما در انتخابات ش��رکت کردیم و به حسن 
روحانی رای دادیم و حال باید برای رس��یدن دولت 
به آنچه در جهت آس��ایش مردم است تلاش کنیم 
و انصراف از یارانه از جمله مباحثی اس��ت که امروز 
می تواند به کمک دولت  آید. بحث درباره یارانه مانند 
داستانی قدیمی اس��ت که پدری پسرانش را جمع 
می کن��د و به آنها چوب های��ی می دهد و در نهایت 
به این نتیجه می رس��د که شکس��تن یک چوب از 
شکستن چند چوب س��اده تر است و نتیجه گیری 
می کند قدرت جمع از فرد بیشتر است. رضا کیانیان 
متذکر ش��د: س��ینماگران جزو جامعه روشنفکری 
هستند پس باید متناسب با همین فضا رفتار کنند 
به همین دلیل اعلام می کنیم که یارانه نمی گیریم و 
این یارانه را در خزانه دولت یازدهم می گذاریم تا اگر 
روزی دولت روحانی مشکلات اقتصادی را به حداقل 
نرساند مدعی باش��یم ما کمک کردیم اما این شما 
بودید که نتوانس��تید. به هر حال نتیجه خرد کردن 
رایانه ها پدید آمدن 3 میلیارد اختلاس بود. کیانیان 
در پای��ان عنوان کرد: نکته پایانی این اس��ت که ما 
محکوم به خوش��بینی هس��تیم و معتقدیم همه 
مشکلات درست می شود و اگر مشکلات با نگرفتن 
یارانه درست می شود خب! نمی گیریم. حالا توصیه ام 
به مردم این است که از دریافت یارانه انصراف دهند.

طائرپور: یارانه حق السکوت توهین آمیز است ■
فرش��ته طائرپور از دیگر سخنرانان این جلسه 
به نمایندگی از صنف تهیه کنندگان روی سن آمد 
و گفت: بسته ش��دن یک در ب��ه معنای تعطیلی یا 
باز شدن آن به معنای رفع مشکلات نیست. از مدیران 
دولت روحانی توقع ما خیلی بیشتر از دریافت یارانه 
اس��ت. به نظرم یارانه یک حق السکوت توهین آمیز 
است که طی این سال ها حتی به انسان های نیازمند 

داده شده است. 
 دهکردی: چشمپوشی از یارانه ■

علی دهکردی، رئیس انجمن بازیگران در بخشی 
از سخنانش گفت: ما جزو معدود کسانی هستیم که 
بقیه اعضای صنوف از ما کمک می خواهند. سینمای 
ایران یکی از شریف ترین ارکان فرهنگی کشور است. 
باید توجه ویژه ای به قشر هنرمند شود، هنر از ارکان 
تمدن محسوب می شود. اگر سینمایی ها کار داشته 
باشند، بزرگوارانه حاضرند از یارانه چشمپوشی کنند.  
ابوالحسن داوودی رئیس شورای صنفی نمایش و از 
کارگردانان حاضر در سالن سیف الله داد نیز از مرحله 
دوم هدفمندی یارانه ها غافل نش��د و گفت: پس ما 
باید عهد خود نسبت به دولت را اینگونه ادا کنیم و 
از صفت پیشاهنگی خود استفاده کنیم و در جهت 
ترغیب آن دس��ته از مردمی که نی��ازی به دریافت 
یاران��ه ندارند فعالیت کنیم. هوی��ت و احترام طی 
سال های گذشته از ما گرفته شده بود و باعث شده 
بود نتوانیم به مس��ؤولان اعتماد کنیم اما باید اجازه 
دهیم اخلاق به جامعه بازگردد. تا زمانی که احترام 

به جامعه بازنگردد، هیچ چیزی ساخته نمی شود.
 فرهنگ: از یارانه انصراف دهیم ■

داریوش فرهنگ، بازیگر و کارگردان سینما و 
تئاتر آخرین نفری ب��ود که با حضور روی صحنه 
گف��ت: من می خواه��م روی دو موض��وع تمرکز 
کن��م؛ اول تبریک می گویم به همکاران و مدیران 
سینما چرا که امروز پایان عصرمونلوگ و آغاز عصر 
دیالوگ است. نکته دوم مساله یارانه است. قرار بود 
20 میلیون نفر از مردم یارانه بگیرند اما طبق آمار 
76 میلیون نفر یارانه گرفتند که چند میلیون نفر 
آنها مرده بودند! فرهن��گ در ادامه تاکید کرد: به 
همه کسانی که می توانند بگذرند توصیه می کنیم 
از این یارانه انص��راف دهند اما اگر مردم مطمئن 
باشند که دولت از آنهاست با این حرکت ملی همراه 

خواهند شد. 

طالبی: حضور در کاروان زائران 
صلح سوریه وظیفه ای انقلابی است 

کارگردان س��ینما و تلویزیون 
که قرار اس��ت با کاروان زائران 
صلح سوریه به این کشور برود 
معتقد اس��ت حضور در کاروان 
زائران صلح س��وریه وظیفه ای 
انقلابی است. ابوالقاسم طالبی، کارگردان سینما و 
تلویزیون که قرار است با کاروان زائران صلح سوریه 
به این کش��ور برود، در گفت وگو ب��ا فارس درباره 
علت همراهی اش با این کاروان با وجود مخاطرات 
موجود گفت: همیشه کاری که لازم است را انجام 
می دهیم و کاری به مخاطرات آن نداریم. از زمانی 
که با امام خمینی)ره( عهد بستیم کاری که لازم 
بوده و وظیفه ما بوده را انجام دادیم و هیچوقت به 
مخاطراتش فکر نکردی��م. طالبی ادامه داد: اگر ما 
وظیفه داشته باشیم حرکتی انجام بدهیم که ولو 
نمادین باشد و از ناحیه فرزندان انقلاب باشد فرقی 
ندارد کجا باش��د؛ سوریه، افغانس��تان و... فرزندان 
انقلاب آنجا حضور خواهند داشت. اعضای کاروان 
زائران صلح س��وریه روز گذش��ته از قم  به تهران 
بازگش��تند و در همایش »س��لام به صلح، سلام 
به س��وریه« که در سالن ش��یخ انصاری دانشکده 
حقوق و علوم سیاس��ی دانش��گاه ته��ران برگزار 
خواهد شد، رضا امیرخانی، محمدرضا شهیدی فر، 
بهروز افخمی، ابوالقاسم طالبی، ناصر فیض، فروز 
رجایی فر، محمدحس��ین جعفریان و محمدرضا 
زائری که کاروان را در س��وریه همراهی می کنند 
حضور خواهند داشت و برخی آنان به ایراد سخن 

خواهند پرداخت.

واکنش مدیرعامل مجمع ناشران 
انقلاب به رفتار وزیر ارشاد

دیدار علی جنتی، وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی با محمد خاتمی 
واکنش های بس��یاری را همراه 
نیلی، مدیرعامل  داشت. میثم 
مجمع ناشران انقلاب اسلامی 
در گفت وگ��و با فارس، پیرامون دیدار علی جنتی، 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با محمد خاتمی برای 
تبریک سال نو، اظهار داشت: دیدار آقای جنتی با 
یک عنصر سیاس��ی از کار افتاده و یکی از س��ران 
ورشکسته فتنه علیه نظام اسلامی و انقلاب اسلامی 
و ابراز علاقه به وی، عملی نامتناسب با شأن ایشان 
به عنوان یک مدیر ارش��د نظ��ام جمهوری بوده و 
از ط��رف نمایندگان مردم و قاطبه اهالی فرهنگ 
و هنر انقلاب هم تقبیح ش��ده است. نیلی به بعد 
دوم این دیدار اش��اره کرد و افزود: مساله دوم که 
به نظرم مهم تر اس��ت، این است که آقای جنتی 
به عن��وان فردی که در بالاترین س��طح مدیریت 
رسمی عرصه فرهنگ و هنر در نظام اسلامی است 
و متولی نشر و فرهنگ و معارف اسلامی و متصدی 
ارتقای فرهنگ عمومی و اخلاق اجتماعی از خود 
رفتارهایی را بروز می دهد که جامعه و رسانه ها از 
آن دوگانگی و دوگونگی را برداش��ت می کنند. به 
گفته نیلی، نمونه ای��ن رفتارهای دوگانه را با یک 
بررس��ی مختصر در مثلاً صحبت های آخر سالی 
ایش��ان با بچه های مسجدی و مدیران کانون های 
هنری و فرهنگی مس��اجد و مجموعه هایی از این 
دست یا نامه نگاری بلافاصله و اعلام تبعیت بسیار 
سریع ایشان پس از س��خنان قاطع رهبر انقلاب 
در جمع خبرگان و اعلام دغدغه ایش��ان در حوزه 
فرهنگ می توان شاهد بود، مطالبی گفته می شود 
و از لزوم مقابله با تهاجم فرهنگی و حفظ استقلال 
فرهنگی و پاس��داری و حفاظت از مبانی دینی و 
اخلاقی جامعه س��خن به میان می آورن��د اما در 
جمع ه��ای دیگری که گاهی ب��ه فاصله چند روز 
و حتی چند س��اعت تشکیل می شود از مظاهر و 
مصادیق همان تهاجم فرهنگی دشمن به اخلاق 
و اندیش��ه اسلامی و ایرانی در عرصه های مختلف 
س��ینما، کتاب، مطبوعات و رس��انه های مجازی 
و... تجلیل، دفاع یا پش��تیبانی می کنند. این فعال 
فرهنگی خاطرنش��ان کرد: اینها مطالب عجیبی 
است. من نمی دانم که آیا رسانه ای شدن این دیدار 
را خود ایشان می خواستند یا فعالیت برخی عناصر 
وابسته به آقای خاتمی باعث چنین تبعاتی شده 
اما به هر حال هر طور که باشد باید از وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد پرسید چگونه می توانند همزمان 
هم دغدغه های دلسوزان و علما و تولیت فرهنگی 
انق��لاب اس��لامی و در رأس آنها رهب��ر انقلاب را 
مط��رح کنند و با کمک جن��اح فرهنگی مؤمن با 
تهاجم فرهنگی و جبهه معارض و جریان وابسته 
و آمریکایی عرصه فرهن��گ و هنر مبارزه کنند و 
همزمان با س��رحلقه همان جریانات و تئوریسین 
وابس��تگی و وادادگی فرهنگ��ی در برابر غرب در 
خلوت به دیدار و گفت وگوی صمیمانه بنشینند. 
چگونه می ش��ود همزمان با نامه ن��گاری فوری به 
فرماندهی کل قوای فرهنگی و اعلام آمادگی برای 
رفع دغدغه های فرهنگی ایشان و دیگر دلسوزان 
و دلس��وختگان با یکی از بانی��ان قدیمی همین 
دغدغه ها که خ��ود باعث و بانی بس��یاری از این 
ناهنجاری ها بوده و نماد و تفکر فرهنگی اش امروز، 
همسنگر رسانه های انگلیسی و صهیونیستی است، 
خلوت کرد، گل گفت و گل شنید!؟ وی اضافه کرد: 
اینها مسائل تجربه  شده است و باید عبرت گرفت. 
دیدار با س��ران فتنه و دلجویی از کسانی که ظلم 
بزرگ را مرتکب شده اند محکوم است اما به نظرم 
ریش��ه اینگونه رفتارهای دوگانه در دوگانگی های 
گفتمان��ی و فکری نهفته اس��ت و اینکه اگر آقای 
جنتی در این دوره تکلیف خود را روشن نکند، این 
تعارضات دامنه دارتر خواهد شد و سرنوشت بسیار 

بد و تلخی را برای ایشان رقم خواهد زد.
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»خط ویژه« روایتگر داستان چند جوان 
است که پول هنگفتی به دست می آورند و 
درگیر اتفاقاتی می شوند.  مصطفی کیایی که 
پیش از این ساخت فیلم های »ضدگلوله« و 
»بعد از ظهر سگی سگی« را در کارنامه اش 
دارد و ه��ر دو فیلم با اقبال خوب مخاطب 
مواجه ش��د، فیل��م جدی��دش را در اکران 
ن��وروزی ب��ه نمای��ش درآورد. فیلم جدید 
مصطفی کیایی درباره جوانان و خوش ریتم 
است. فیلمی که جوانان آن را می پسندند و 
مش��کلات امروز این گروه سنی را به خوبی 
روایت می کند. فیلم تماشاگر را می خنداند 
که در میان فیلم هایی که در جشنواره سی 
و دوم فیلم فجر دیدیم، مزیت کمی نیست. 
فیلم س��رگرم کننده و سالم است فاکتوری 
که در س��ینمای ایران کمتر ب��ه آن توجه 
ش��ده اس��ت. خط ویژه فیلمی پرکشش و 
ماجرامحور است که با پرداختی طنزآمیز و 
موقعیت های جذاب همچنین بازی یکدست 

و مناس��ب بازیگران به هدف اصلی اش )سرگرمی در 
س��ینما( رسیده اس��ت. فیلم دارای یکدستی خاصی 
است و به لحاظ ساختار و فیلمنامه تلاش شده بیشتر 
به س��مت رئال حرکت کند اما فانتزی در آن مستتر 
شده است. سومین ساخته کیایی دارای اشکالاتی هم 
هست از جمله علاقه ناگهانی کاوه )هومن سیدی( به 
ش��هرزاد )میترا حجار( در موقعیتی که کاوه از ازدواج 
نامزدش به تازگی مطلع ش��ده اما کیایی تلاش کرده 
این اشکالات را با استفاده از عناصر بصری و ایده های 
خلاقانه ای چون س��رقت ماش��ین ع��روس یا نمای 
ساختمان نیمه کاره بپوشاند. در کل »خط ویژه« علاوه 
بر آنکه نظر منتقدان و نویسندگان را به خود جلب کرد 
توانست نظر علاقه مندان به هنر هفتم را نیز جلب کند 
و در جشنواره فیلم فجر سیمرغ بلورین نگاه مردمی را 
از آن خود کرد. گفت وگویی با مصطفی کیایی درباره 
فیلم، فعالیت در بخش خصوص��ی، زمان نمایش و... 

ترتیب دادیم که از نظرتان می گذرد. 
 باید بتوان تماشاگر را به سینما کشاند ■

 »خط ویژه« یک فیلم اجتماعی خوب و سرگرم کننده 
اس�ت، بس�یاری معتقدند این نوع فیلم ها نیاز امروز 

سینما برای حل بحران تماشاگر است.
به شخصه به سینمایی معتقدم که با بخش وسیعی 
از مخاطب ارتباط برقرار کند. به سینما باید به عنوان 
یک هنر- صنعت توجه کرد و باید با س��اختار خوب 
و مناس��ب همچنین قصه پردازی درست، تماشاگر را 
به سینما کشاند و باعث چرخش صنعت سینما شد. 
همیشه فکر می کنم بهترین حرف ها و دغدغه ها را اگر 
بتوان در قالب درام درست برای مخاطب تعریف کرد 

به درستی می توان با او ارتباط برقرار کرد. 
لحنی ک��ه در »خط ویژه« به آن رس��یدم بعد از 
س��اخت دو فیلم قبلی بود. »خط ویژه« در راس��تای 
دغدغه های اجتماعی خودم ب��ود زیرا به دقت اطراف 
و جامعه ام را نگاه می کنم. اگر نگاهی دقیق به اطراف 
خودم��ان بیندازیم با واقعیت ه��ای اجتماعی فراوانی 
مواجه می ش��ویم ک��ه من در این فیلم س��عی کردم 
بخش هایی که ممکن اس��ت آزاردهنده و گزنده باشد 
را با لحن شوخی و طنز همراه کنم که ماحصل آن را 

روی پرده می بینیم.
 »خط ویژه« ش�وخی های جسورانه و بعضا گزنده ای 
دارد بویژه در رویکرد پرداخت شخصیت آقازاده؛ چقدر 

فیلمنامه با ممیزی یا توصیه مواجه شد؟
فیلمنامه دیگری به نام »آقازاده ها« به ارشاد ارائه 
ک��ردم که کاملا رد ش��د، در آن فیلمنام��ه انتقادات 
تندتری به آقا زاده ها وجود داشت که کاملا رد شد. برای 
دریافت پروانه س��اخت »خط ویژه« تقریبا یک سالی 
دوندگی کردم تا پروانه را گرفتم. به هرحال هرکس��ی 
از راه می رس��ید توصیه ای می کرد اما خوشبختانه در 
روزه��ای پایان��ی دولت قبلی پروانه س��اخت فیلم به 
صورت ش��گفت انگیزی صادر ش��د و ما هم بلافاصله 
پیش تولید را ش��روع کردیم. متاسفانه از نظر مالی به 
مشکل برخوردیم اما مشکلات مرتفع شد. مهم ترین 
اتف��اق برای »خط ویژه« گرفتن پروانه نمایش آن بود 

که بدون هیچ اصلاح یا ممیزی فیلم روانه اکران شد. 
 با توجه به رد ش�دن فیلمنام�ه »آقازاده ها« چگونه 

دوباره سراغ این موضوع حساس رفتید؟
من جزو آن دس��ته آدم هایی هستم که اگر قصد 
کنم کاری را انجام دهم، آن را به س��رانجام می رسانم. 
برخی واقعیات اذیتم می کرد و برایم به دغدغه تبدیل 
شده بود، تصمیم گرفتم با فیلمنامه ای دیگر به سراغ 
این موضوع بروم. فیلمنامه دیگر )خط ویژه( را نوشتم 
که شخصیت های فیلم آقازاده در آن حضور داشتند اما 
آنها را با یک قصه دیگر به این داستان وارد کردم. مصر 
بودم فیلم س��و م را در این فضا بسازم زیرا آقازاده ها و 

مسائل پیرامون آنها دغدغه ام شده بود. 
فیلمنامه هایم از فضای واقعی جامعه متأثر است ■

 پایان قصه به گونه ای طراحی شده که شخصیت های 
داس�تان که نیت کمک کردن به مردم را داش�تند به 
دست قانون می افتند اما »آقازاده« بی هیچ مشکلی به 

کار خود ادامه می دهد. 
اص��ولا فیلمنامه های من از فض��ای واقعی جامعه 
متاثر است. تلاش داشتم به باورعمومی و اتفاقات رخ 
داده در جامعه نزدیک شوم تا مخاطب آنچه می بیند 
برایش قابل لمس و باورپذیر باشد. آنچه که ما دیدیم 
و شنیدیم دانه درش��ت ها از دست قانون فرار کردند و 

خرده پاها دستگیر شدند. 
 استفاده از صحنه های هلی ش�ات در ابتدای فیلم و 

نزدیک شدن به شخصیت ها بسیار حساب شده بود.
شیوه کارم اینگونه است که چیزی از کار بیرون نزند 
اعم از دکوپاژ، بازی، موسیقی، فیلمبرداری و... همه در 

خدمت داستان باشد به شروع و 
پایان فیلم پیش از آنکه اجرا کنم 
فکر کرده بودم. در شروع داستان 
از ب��الا به یک کلانش��هر و یک 
فضای بازی داخل شهر می رویم 
و از هم��ان فضا در انتهای فیلم 
به لان��گ بازمی گردی��م. از نظر 
مفهومی به فضای داس��تانی ما 
این ش��روع و پایان بسیار کمک 
می کرد. فیلمب��رداری پلان های 
هلی ش��ات کار سختی بود اما با 
کمک بچه ها تمرین کردیم و از 

عه��ده آن برآمدیم. پلان اول ما روی خیابان جردن با 
دستگاه پرواز داشتیم. ضبط این صحنه ها بسیار سخت 
بود زیرا تعداد آدم ها زیاد بود و سختی کار را دوچندان 
می کرد اما من سختی ها را به جان خریدم زیرا معتقدم 
باید به مخاطب احترام بگذاریم و برای آنها وقت صرف 

کنیم. 
مخاط�ب س�ینما، قصه گوی�ی کلاس�یک را  ■

می پسندد
 فیل�م به دور از پیچیدگی های فرم�ی که این روزها 
بیش�تر مورد توجه کارگردانان هم نس�ل شما است، 
قصه خود را ساده و روان روایت می کند، چگونه به این 

ساختار رسیدید؟
در فیلم قبلی هم تجربه این نوع روایت را داشتم با 

ساخت آثار قبلی به این نتجیه رسیدم مخاطب سینما 
هنوز روش قصه گویی کلاس��یک را دوس��ت دارد و با 
قهرمان قصه به خوبی همراه می شود؛ با خوشحالی آن 
خرسند و با ناراحتی آن غمگین می شود. مشکلی که 
سینمای ایران با آن روبه رو شده این است که قهرمان 
در سینمای ایران کمرنگ شده است. سعی کردم در 
کارهایم به قهرمان و شیوه قصه گویی کلاسیک نزدیک 
شوم. »خط ویژه« دارای گروه چند نفری قهرمان هاست 
و قصه این گروه برای مردم مهم شده است. مردم این 
نوع ش��یوه قصه گویی را دوست دارند و با روایت ساده 
همپا می ش��وند البته نباید از این امر غافل شویم که 
این نوع روایت سخت ترین روش  فیلمنامه نویسی است. 
 تعدد ش�خصیت ها در داس�تان جای گرفته و قصه  
هریک به خوبی روایت می ش�ود. انتخ�اب بازیگران و 
نوع بازی ها در این تیم از اهمیت خاصی برخوردار بود. 
تعدد ش��خصیت ها لازمه نوع فیلمنامه است زیرا 
فیلمنامه ماجرامحور بود و تلاش کردم در این راس��تا 
آدم ها تبدیل به ش��خصیت ش��وند و مخاطب بخوبی 
بتواند با قصه های آنها همراه شود. ما سعی می کردیم 
با موجزگویی درباره هریک از کاراکترها  آنها را در دل 
داستان تبدیل به شخصیت کنیم تا مخاطب با هریک 
از آنها احساس نزدیکی کند و همذات پنداری بهتری 
پی��دا کند. گ��روه چند نفری قهرمان مس��یر ما را در 
انتخاب بازیگران خیلی سخت کرده بود، باید ترکیبی 
کنار هم حاضر می ش��دند که برآیند آنها نقش اصلی 
داس��تان بود و در واقع یک تی��م، نقش اصلی بودند. 
من درباره بازیگری وس��واس خاصی دارم و در این اثر 
چیدمان بازیگ��ران، رنگ آمیزی 
آن و ن��وع جن��س بازی ه��ا از 
اهمیت بیش��تری برخوردار بود. 
معتقدم بازی بازیگر نباید از فیلم 
بیرون بزند و باید به یک جنس 
واقعی و رئال نزدیک می شدیم. 
خدا را ش��کر اتف��اق خوبی در 
یکدس��تی  و  داد  رخ  بازی ه��ا 
خوب و دقیق��ی صورت گرفت. 
ب��ه عقیده من نمی ت��وان گفت 
کدامیک از بازیگران در این فیلم 
از دیگری بهت��ر بازی کرده، کار 
تیمی درس��ت انجام شد. در نوع هدایت و بازی گیری 
این نکته حایز اهمیت اس��ت که کارگردان بداند چه 
چیزی می خواهد، انتخاب بازیگر مهم است اما رسیدن 
به نقش و خط فکری و مسیر داستان از اهمیت خاصی 
برخوردار است که در این کار من خواسته هایم را مطرح 
کردم و بازیگران هم بخوبی تلاش کردند در مسیر قصه 

کاراکتر ها را خلق کنند. 
 تلاش کردیم از فضای رئال خارج نشویم ■

 برخ�ی بازیگ�ران از جمله مصطف�ی زمانی و هومن 
سیدی نسبت به کارهای قبلی، متفاوت ظاهر شدند که 
طراحی گریم و لباس ه�م در ارائه نقش به آنها کمک 

کرده بود. 
با مهرداد میرکیانی، طراح گریم جلسات مختلفی 

داش��تیم و به ی��ک ترکیب نهای��ی برای 
گریم شخصیت ها رسیدیم. تلاش کردیم 
ب��ا اس��تفاده از گریم بازیگران نس��بت به 
کاراکترهایی که قبلا بازی کردند خاص تر 
باشند اما به فضای فانتزی نزدیک نشده و 

از فضای رئال خارج نشویم. 
کار در بخ�ش خصوصی اعتماد به  ■

نفس می دهد/ مخالف سینمای نفتی 
هستم

 ش�ما از معدود کارگردانانی هس�تید که 
در بخ�ش خصوص�ی فیلم می س�ازید در 
شرایطی که بس�یاری از کارگردانان تلاش 
می کنند از بودجه ارگان های مختلف برای 
س�اخت فیلم بهره ببرند. ش�رایط کار در 

بخش خصوصی چگونه است؟
کار در بخش خصوصی به من اعتماد 
ب��ه نفس می دهد. با توجه ب��ه اعتقادم به 
س��ینمای صنعتی در بخ��ش خصوصی 
فعالیت می کنم. معتقدم سینماگر باید روی 
پای خودش بایس��تد و خرج خ��ودش را در آورد و با 
درآمد خودش به سراغ ساخت کار بعدی برود. وقتی 
س��ینما بودجه اش از جاهای دیگر تامین شود نتیجه 
این اس��ت که فروش برای س��ازندگان مهم نیست. با 
س��ینمای نفتی مخالفم. با سینمای سفارشی، رانتی، 
فاخر یا هر اس��می که روی این نوع تولیدات گذاشته 
می شود، مخالفم. خوشحالم مخاطب با فیلمم ارتباط 
برقرار می کند و حاضر است برای فیلم من پول بدهد و 
چرخه سینما بچرخد. اگر انرژی و هزینه ای که صرف 
فیلم های دولتی می شود صرف زیرساخت های سینما 
شود وضعیت س��ینما رو به بهبود خواهد رفت. همه 
فضاهای سینماها و تبلیغات درگیر فیلم های دولتی 
می شود و متاسفانه فیلم های بخش خصوصی با کمری 
باری��ک و گردنی نحیف از نظر امکان��ات )تبلیغات و 
سالن های سینما( باید در مقابل اینها بایستند، با این 
وضعیت قطعا بخش خصوصی دچار مشکل می شود. 
دولت باید مشکلات زیرساخت  و سالن های سینما را 
حل کند اما متاسفانه ش��اهد هستیم در اکران نوروز 
بهترین فیلم از نگاه تماشاگران کمترین سینما را در 

اختیار دارد. 
ب��ه عقیده م��ن اگر در بخ��ش خصوصی انتخاب 
تهیه کنن��ده و کارگ��ردان درس��ت ص��ورت بگیرد و 
مدیریت پروژه درست باشد و اسپانسر درست انتخاب 
ش��ود مش��کلی پیش نمی آید. در این اثر از زمانی که 
تهیه کننده دوم اضافه شد راحت کار جلو رفت، در همه 
امور بخش خصوصی بازده بهتری دارد. ش��اهد بودیم 
فیلم هایی که هزینه های میلیاردی داش��تند حتی به 
اندازه فیلم های 700 میلیونی بخش خصوصی فروش 
نداشتند. خط ویژه در بخش خصوصی با هزینه کمتر از 
یک میلیارد تولید شد و بازتاب و جذب مخاطب و توجه 

منتقدان نسبت به فیلم را هم شاهد هستید. 
 بسیاری معتقدند تیزر فیلم بخوبی از عهده معرفی 
اثر به مخاطب برنمی آید. فیلمی که مخاطب اصلی آن 

جوانان هستند به درستی معرفی نشده است. 
تیزرهای درس��ت، دقیق و حساب شده آماده شد 
و معرف خوب فیلم ما بود اما از س��وی سازمان صدا و 
سیما کد دریافت نکرد. در تدارک ساخت تیزر جدید 

هستیم. 
 عده ای از کارشناسان از جمله رئیس شورای صنفی 
نمایش معتقدند زمان اکران فیلم زمان مناسبی نبود و 
به اصرار تهیه کننده فیلم در اکران نوروزی جای گرفت، 

نظر شما درباره زمان نمایش فیلم چیست؟
با نمایش فیلم در اکران نوروز موافق بودم، »خط 
ویژه« باید می فروخت. ش��اید به این دلیل دوس��تان 
معتقدند فیلم زمان خوبی اکران نشد زیرا نباید در کنار 
دو فیلم »چ« و »معراجی ها« اکران می ش��د. این دو 
فیلم از مناسبات و فضای خاص حمایتی برخوردارند 
و هر فیلمی در کنار آنها به مشکل برمی خورد. تعداد 
سینماهایی که به فیلم ما اختصاص یافته نسبت به 
دیگر فیلم ها کمتر است اما ظرفیت سالن ها تکمیل 
است. اگر سینماهای فیلم ما به تعداد یکی از این دو 

فیلم بود فروش ما 3 برابر می شد.

علی دارابی در اولین جلسه سال 93 با مدیرانش 
ضمن تقدیر از تلاش های آنان در تدارک گس��ترده 
ن��وروزی برای م��ردم، س��یمای نوروزی امس��ال را 
متفاوت تر، جذاب تر و براس��اس نتایج نظرسنجی ها 
پرمخاطب تر از س��ال های گذش��ته ارزیاب��ی کرد و 
گفت: امیدوارم کار ها در س��ال 93 با همین سرعت 
و جدیت پیگیری ش��ود. وی با اش��اره به دس��ت پر 
سیما در این ایام گفت:   همان طور که قبلا هم اعلام 
کرده بودیم، نوروز امس��ال متفاوت بود و برنامه هایی 
چون »پایتخت 3«، »قندپهلو«، »آقای گزارش��گر«، 
»کلا ه قرمزی« و برنامه تحویل س��ال ش��بکه 3 در 
صدر رضایتمندی مخاطبان بودند. معاون س��یما به 

تق��ارن ایام فاطمیه و س��وگواری برای دخت گرامی 
نبی اکرم)ص( اش��اره کرد و گفت: شبکه های سیما 
هنرمندانه، برنامه ریزی درخ��ور تقدیری در این ایام 
ارائه دادند. اقتصاد مقاومتی، افزایش جمعیت، سبک 
زندگی اسلامی- ایرانی، هدفمندسازی یارانه ها، حفظ 
محیط زیست و نیز صرفه جویی در مصرف انرژی از 
مأموریت های مهم معاونت سیما است. در این جلسه 
همچنین مطابق رویکرد سال های اخیر سیما مبنی 

بر برنامه ریزی و سیاس��تگذاری مناسبت های ملی و 
مذهبی که منجر به تمرکز و انسجام در برنامه سازی 
و نیز افزایش کیفیت برنامه های مناسبتی شده، تقویم 
پروژه های مناسبتی سیما تعیین و دبیر هر پروژه به 
این شرح مشخص شد: دبیر پروژه رمضان و تابستان 
93 زین العابدین مدیر ش��بکه سه سیما، دبیر پروژه 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس93 دکتر قاسمی مدیر 
ش��بکه آموزش سیما، دبیر پروژه محرم 93 گروسی 

مدیر شبکه قرآن و معارف سیما، دبیر پروژه اعیاد و 
جشن های مذهبی اخوان مدیر شبکه تماشای سیما، 
دبیر پروژه دهه فجر 93 مقیسه مدیر شبکه تهران و 
دبیر پروژه نوروز 94 پورحسین مدیر شبکه مستند 
سیما بودند.  دبیران پروژه های یادشده موظف شدند 
طرح هر مناسبت را حداکثر سه ماه قبل از تاریخ مورد 
نظر ارائه کرده و نسبت به هماهنگ سازی و پوشش 
کامل مناسبت در شبکه های مرتبط و نیز استفاده از 
انواع قالب های برنامه سازی، اقدام کنند. معاون سیما 
همچنین دیگر اولویت برنامه سازی سیما در سال 93 
را توجه به فرهنگ کتاب و کتابخوانی و صیانت از زبان 

فارسی دانست.
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آقازاده ها دغدغه ام هستند!
گزارش

وطن امروز  شماره 1287 چهارشنبه 20 فروردین 1393

روز
ن ام

  وط
س: 

عك
 

زهرا قزیلی

 معتق�دم س�ینماگر بای�د روی پ�ای 
خ�ودش بایس�تد و خرج خ�ودش را 
در آورد و ب�ا درآمد خودش به س�راغ 
س�اخت کار بعدی برود. وقتی سینما 
بودج�ه اش از جاه�ای دیگ�ر تامی�ن 
ش�ود نتیجه این است که فروش برای 
سازندگان مهم نیست. با سینمای نفتی 
مخالفم. با س�ینمای سفارشی، رانتی، 
فاخ�ر یا هر اس�می ک�ه روی این نوع 

تولیدات گذاشته می شود، مخالفم

دارابی اولویت های برنامه سازی در سال ۹۳ را ابلاغ کرد

تقویم پروژه های مناسبتی سیما و مشخص شدن دبیران


